
Sreska društva in novi pravec organizacije. — Večina je že odobrila 
delo delegacije pokrajinske skupščine. — Kongres v Beogradu v luči poro
čevalcev pri sreskih društvih. — Direktive društev glede kulturnih in kari
tativnih društev. — Večina se je že izrekla za pristop k Osrednji Zvezi. — 
Članarina Osrednje Zveze se mora znižati! 

Naša društvena zborovanja. 

Vabila: 
— »Društvo učiteljic, učiteljic žen. roč. del 

in otroških vrtnaric« ima svoj občni zbor v Mari
boru dne 6. nov. t. 1. ob pol 15. uri popoldan na 
šoli v Cankarjevi ulici. Dnevni red: 1. Poročilo 
predsednice, tajnice in blagajnice. 2. O Kongresu 
Ženskega Saveza na Bledu poroča delegatinja Jela 
Levstikova. 3. Volitve. 4. Slučajnosti in predlogi. 

= Učiteljsko društvo za mesto Ptuj in ptujski 
šolski okraj zboruje dne 6. novembra t. 1. ob 10. 
uri v Mladiki s sledečim vzporedom: 1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 3. Ženska ročna dela kot domača obrt 
(poroča tov. Božo Račič). 4. Učni načrt (poroče
valca določi pedagoški odsek. 5. Slučajnosti, želje 
in predlogi. Obenem priredi državni osrednji za
vod za ženski obrt v Ljubljani — razstavo ročnih 
del. Z ozirom na zanimiv in važen dnevni red 
pričakujemo polnoštevilne udeležbe. — Ob 9. uri 
ima odbor učiteljskega društva v I. razredu osn. 
šole v Mladiki redno sejo z običajnim dnevnim re
dom. To obvestilo velja obenem kot vabilo vsem 
odbornikom. 

= Novomeško učiteljsko društvo bo imelo 
izredni občni zbor dne 6. novembra t. 1. ob pol 10. 
uri dop. v Novem mestu. Podrobni spored obja
vimo prihodnjič, oziroma ga razpošljemo na šole. 

— Zborovanje Učit. društva za ljubljansko 
okolico se je moralo preložiti zaradi ovir glede 
zborovalnega lokala in drugih ovir. Dan zboro
vanja določi odbor na seji. 

— Učiteljsko društvo za mariborski šolski 
okraj ne zboruje v soboto 6. nov., ker se mi še ni 
posrečilo dobiti primeren lokal. Ponovno vabilo 
in dnevni red v prihodnji štev. Učit. Tovariša. 

Predsednik. 
= Konjiško učiteljsko društvo zboruje dne 

11. novembra 1926 ob 10. uri v deški šoli v Ko
njicah. Dnevni red: 1. Dopisi. 2. Sestava podrobnih 
učnih načrtov — poroča tov. nadz. Bož. Gselman. 
3. Naše stališče napram deklaraciji. 4. Slučajnosti. 
Radi važnosti udeležba obvezna.« 

Poročila: 
+ Kamniško učiteljsko društvo je zborovalo 

v ponedeljek dne 11. oktobra 1926 ob 10. uri v 
šolskem poslopju v Kamniku. Navzočih je bilo od 
83 članov 50 članov in članic. 

Tovariš predsednik Tomo Petrovec je otvo
ril zborovanje, pozdravil navzoče, posebej g. sre
skega referenta Pretnarja, zastopnika društva pri 
UJU tovariša Lapajneta in vse na novo vstopivše 
člane in članice. Izza zadnjega zborovanja je pred 
vsem omeniti to, da je bil odličen član našega 
društva g. sreski referent v pokoju Matko Kante 
odlikovan z redom sv. Save IV. r. obenem je 
praznoval v tem času tudi svojo sedemdesetlet
nico, k čemur mu je tovariš predsednik v imenu 
društva čestital. 

Glede blagajne je naročila tovarišica blagaj
ničarka, da naj vsak član sigurno poravna čla
narino do 1. novembra 1926. Nato je podal tovariš 
Arrigler poročilo o pokrajinski skupščini v Celju, 
tovariš Rakovec pa poročilo o državni skupščini 
v Beogradu. Obe poročili sta se vzeli brez ugo
vora na znanje. 

Pri slučajnostih so se izvolili trije člani v 
svrho agitacije za vstop k »Učiteljski tiskarni«. 
Glede sklepa državnih nameščencev, naj se iz
stopi iz vseh kulturnih in karitativnih društev, 
sklene društvo sledeče: Kamniško učiteljsko dru
štvo ne soglaša s sklepom Osrednje zveze držav
nih nameščencev in upokojencev, glede izstopa iz 
kulturnih in karitativnih društev in se temu sklepu 
ne pridruži. Pozdravlja pa pristop članstva k 
Osrednji zvezi in skupen nastop za svoie pravice. 
Društvo sklene, da pristopijo vsi včlanjeni tova
riši in tovarišice k osrednji zvezi državnih na
meščencev in upokojencev v Ljubljani. 

Kot poročevalec v stanovsko glasilo se je 
izvolil tovariš Arrigler. 

Nato je podal tovariš Lapajne nekai pojasnil 
glede šolske uprave, o stanju poverjeništva UJU 
in je povdarjal, naj se članstvo v vseh zadevah 
obrača nanj. 

Glede šolskega zakona in učnega načrta je 
predlagalo društvo sledeče: Kamniško učiteljsko 
društvo zahteva, da se v projekt šolskega zakona 
vnesejo vse zahteve učiteljskih društev. Glede 
učnega načrta naj se izposluje na merodajnem 
mestu, da se šolskopedagoška vprašanja rešujejo 
v sporazumu z našimi organizacijami. 

Soglasno je bil sprejet predlog tov. pred
sednika, da se imenuje g. sreski šolski referent 
v p. Matko Kante prvim častnim članom našega 
društva. 

Ker je bil s tem dnevni red izčrpan, se je 
tovariš predsednik zahvalil vsem in zaključil zbo
rovanje. 

+ Zborovanje učiteljskega društva za laški 
okraj se je vršilo dne 16. oktobra t. 1. v Zidanem 
mostu. 

Po običajnem pozdravu navaja predsednik, 
da so se od časa zadnjega zborovanja izvršili 
važni dogodki, med temi pokrajinska skupščina v 
Celju in učiteljski kongres v Beogradu. Rešitve pa 
čaka naše najvažnejše vprašanje, namreč novi 
šolski zakon, kojega namerava vlada v najkraj
šem času predložiti narodni skupščini. Osnutek 
šolskega zakona pa je tako pomanjkljiv, da bi ga 
učiteljstvo ne moglo sprejeti z zadovoljstvom in 
to vsled tega, ker pri sestavi istega učiteljske 
organizacije niso v toliki meri sodelovale, v ko
likor bi to bilo potrebno. Da se vsaj v zadnjem 
trenutku v predvidnem šolskem zakonu popravi 
najvažnejše, je neobhodno potrebno, da se sklopi 
vse učitelistvo brez ozira na politično pripadnost 
v mečno strokovno organizacijo, ko je zahtevo 
bode v tem in v vsakem drugem slučaju morala 
upoštevati tudi vlada. Ostanimo borbeni in sta
novsko zavedni predvsem pa odločni v stremlje
nju za dobrobit šole in učiteljskega stanu. Ostati 
pa hočemo tudi še v nadalje zvesti sodelavci v 
prospeh naše mogočne države in našega troime
nega naroda. Končno želi predsednik, da bi bila 
debata, kakor vedno pri nas, tudi to pot živahna, 
a resna in stvarna. Nato se je prečital zadnji za
pisnik, ki se je brez ugovora odobril. Sledilo je 
čitanje došlih dopisov, ki so se vzeli na znanje. 

O novih učnih načrtih je poročal sreski re
ferent tov. Potočnik stvarno in pregledno ter ra
devolje obljubil šolskim upraviteljem, da jim da 
tozadevna natančnejša navodila v sredo 20. t. m. 
popoldne v Laškem. 

Tovariš Pleskovič je podal obširno poročilo 
o pokrajinski skupščini v Celju in kratek pregled 
učiteljskega kongresa v Beogradu. Glede celjske 
skupščine je pojasnil objektivno potek debate o 
deklaraciji. Slednjo je sestavil najprvo tov. Men
cin in podal z njo nove smeri naši stanovski or
ganizaciji. Pri nekaterih tovariših je naletela na 
iiiid odpor. S sodelovanjem vseh naših učit. dru
štev pa je dobila deklaracija končno tako obliko 
in vsebino, da so z njo soglašali prav vsi dele
gati in tudi tov. Smajdek. V zadnjem trenutku pa 
ie slednji zahteval, da se vnese v deklaracijo še 
točka o državnem in narodnem edinstvu. Slednji 
predlog je bil odklonjen in deklaracija sprejeta v 
obliki, kakor je bila po odseku predlagana. 

Poročilo tov. Pleskoviča se je vzelo soglasno 
na znanje. Poročilo tov. Kislingerja glede pristopa 
k Osrednji Zvezi državnih nameščencev se je 
vzelo soglasno na znanje z željo, da se. njegovo 
izvajanje v celoti priobči v Učit. Tovarišu. 

Nadaljni sklepi: I. UJU poverjeništvo Ljub
ljana se pozove, da izvede pristop naše celotne 
strokovne organizacije k OZ. 

II. Dokler se to ne izvede, se prepušča vsa
kemu našemu članu prosta volja glede izstopa iz 
raznih društev. 

III. UJU se pozove, da prepreči krivice, ki 
iih trpe učiteljivojaki. 

IV. Pri domačem učiteljskem društvu naj se 
ustanovi pedagoški odsek. Preddela nai izvedejo 
do prihodnjega zborovanja tov. Lebar, Vidmar in 
Jenkova. 

V. Akcijo glede nabiranja novih članov Uči
teljske tiskarne prevzameta tov. Bučar in 
Groznik. 

VI. Tovariši Lapornikova, Kuhar. Moli in 
predsednik Plavšak zastopajo laško učiteljsko 
društvo pri odkritju spomenika padlih vojakov v 
Trbovljah. 

VII. UJU naj posreduje na pristojnih mestih 
da se pošiljajo odloki, ki se tičejo le poedinih oseb 
— tem samim, ne pa celokupnemu učiteljstvu, ker 
taki odloki kvarijo ugled vsega stanu. 

Zborovanje je bilo skoraj polnoštevilno obi
skano — od 106 članov je bilo navzočih 97. Opo
zarjajo se vsi tovariši in tovarišice, da so pouka 
oproščeni na dan zborovanja le oni, ki se zboro
vanja udeležijo, kjer pa morajo vztrajati do ofici
jelnega zaključka. 

+ Litijsko okr. učiteljsko društvo je zboro
valo 9. oktobra v risalnici na ljubljanskem uči
teljišču. Najprej je gospod nadzornik Bezeljak re
feriral o novem učnem načrtu in podal potrebna 
pojasnila. — Poročilo o skupščinah se ni podalo, 
ker imajo taka poročila navadno samo to posle
dico, da se po nepotrebnem razburijo duhovi. Zato 
je podal predsednik,le nekaj misli k današnjemu 
stanju naše organizacije in potem se je razvila 
še zadosti mirna in stvarna debata. Pokazala se 
je na obeh straneh želja, da se spori med učiteli
stvom odstranijo in da dobi organizacija čilost in 
moč, ki ji je potrebna. Predsednik je dobil na
ročilo, da napravi tudi pri vodstvu v tem smislu 
primerne korake. 

Lansko leto je bilo sklenjeno, da plača vsak 
član našega društva 100 Din za »Učiteliski kon
vikt«. Ker pa je napravilo menda samo še eno 
drugo društvo enak sklep, plačamo za enkrat 
samo polovico. Sklenjeno je bilo tudi, da pristo
pimo k orgamizaciji vseh državnih nameščencev. 

Obisk bi bil lahko boljši. Tokrat je bilo pač 
krivo, da smo dobili vabila malo pozno. Stori naj 
vsak svojo dolžnost napram blagajniku in tajniku, 
da bosta mogla v redu poslovati. — S. 

+ Učiteljsko društvo za srez Murska Sobota 
je zborovalo dne 25. sept. t. 1. v Murski Soboti. 
Navzočih je bilo 78 članov ozir. članic, t. j . 80%. 

Uvodoma je društveni predsednik tov. A. 
Požegar omenil v vznesenih besedah rojstni dan 
Nj. Vis. prestolonaslednika Petra. Zborovalci so 
stoje poslušali njegova izvajanja ter zaklicali ob 
koncu mlademu nasledniku Prestola krepki: 
»Živijo!« — 

Bivši sreski šolski nadzornik, tov. Fran 
Cvetko je odšel na svoje novo službeno mesto — 
v Krčevino pri Mariboru — v teku počitnic. Zato 
je poslal društvenemu tajniku poslovilno pismo, 
ki je bilo na zborovanju prečitano. Kar želi tov. 
Cvetko nam, želimo i mi njemu: zadovoljnosti in 
zdravja ter uspešnega delovanja! Hvala Ti tov. 
Cvetko za kolegijalnost in naklonjenost! Hvala Ti 
za strokovnjaške nasvete in v obče za očetovsko 
ravnanje s podrejenim Ti učitelistvom! Živi Te 
Bog! — 

Zapisnik zborovanja je bil soglasno odobren. 
Tov. blagajnik, Štubel, je poda! poročilo o 

stanju blagajne, ki ni nikakor razveseljivo. 12 čla
novic, ki se kljub opominom niso odzvali s pla
čanjem članarine, je moral opominjati potom od
vetnika. Kdor ne poravna članarine do 15. okt. 
t. 1. se mu brezpogojno ustavijo listi, članarino pa 
bo izterjal odvetnik. Nereda mora biti že enkrat 
konec!! — 

Dopis »Učit. tiskarne« se prečita in vzame 
na znanje. Obširen komentar k dopisu je podal 
tov. C. Hočevar. Sklene se, da pristopi društvo 
k »U. T.« z deležem, čim uredi svojo blagajno. — 

Izčrpno poročilo o pokr. skupščini v Celju 
je podal tov. C. Hočevar. — 

»O naravi in kulturi starih Slovanov« pre
daval tov. Dujc. — 

O proračunih in kreditih za drž. osn. šole 
v Prekmurju, kakor tudi o uvedbi nerazdeljenega 
pouka je poročal tov. C. Hočevar. Podal je to
varišem šolskim upraviteljem smernice, po kate

rih naj se ravnajo za dosego kreditov kakor za 
dosego nerazdeljenega dopoldanskega pouka, ker 
edino ta jamči za napredek v prekmurskih šolah. 

Predlogi: Tov. Franjo Zupančič je stavil tri 
samostojne predloge, katere je društvo usvojilo. 
Ker pa se tiče vsebina predlogov le prekmurskega 
učiteljstva, jih tu ne objavljamo, temveč odpoš
ljemo naravnost poverjeništvu UJU v Ljubljani. 

V bodočih dneh prejme sleherni član uči
teljskega društva Murska Sobota pristopno iz
javo, ki jo naj takoj izpolni in pošlje tajništvu 
društva v Mursko Soboto. — Tajnik. 

+ Slovenjgraško učiteljsko društvo je zbo
rovalo 2. in 6. oktobra v Slovenjgradcu. Od 32 
članov je bilo navzočih 23 (24). Po običajnem po
zdravu tov. preds. — pri katerem se spominja 
zlasti novo vstopivših članov, novih upokojencev 
ter našega zvestega in zaslužnega tov. Kaffouja, 
ki je nenadoma zapustil s premestitvijo v Vitanje 
nase društvo — se prečita zapisnik zadnjega zbo
rovanja in odborove seje. Se odobri. — Nato je 
sledilo predavanje sresk. nadzornika tov. M. Gr
movška »O novih učnih načrtih« ter so se podala 
nekatera navodila administrativnega značaja. 
V imenu navzočega učiteljstva se mu tov. pred
sednik zahvali. — Kot odbornik je bil radi odhoda 
dosedanjega odb., tov. Kaffouja v Vitanje soglasno 
izvoljen tov. Križman. — Tov. predsednik poroča 
nato o izidu pokrajinske skupščine v Beogradu. 

Društvo ne pristopi k zadrugi »Učiteljske 
tiskarne v Ljubljani« in to radi slabega stanja 
blagajne. Tov. predsednik priporoča pristop posa
meznim članom. 

Radi pristopa k Osrednji zvezi drž. name
ščencev in upokojencev — sekcija Ljubljana se 
je sklenilo sledeče: »Učiteljsko društvo za okraj 
Slovenjgradec pristopi s 1. jan. 1927. korporativno 
k Osrednji zvezi državnih nameščencev in upoko
jencev — sekcija Ljubljana, zahteva pa od zveze, 
da ščiti in se energično zavzame za naše pravice, 
zlasti da prepreči po časopisnih vesteh namerava
no redukcijo draginjskih doklad in zvišanje služ
bene dobe vobče in dobe za pridobitev pokojnine.« 

Predavanje »O roketvornem pouku na ljud
skih šolah« (o gnetenju, modeliranju in izrezo
vanju) po tov. Kavčiču se je dne 2. okt. teoretično, 
6. pa praktično vršilo. Navzoče učiteljstvo je bilo 
predavatelju radi pridobljenih smernic v tem 
predmetu zelo hvaležno. 

Določi se proračun za 2. polovico tega šol
skega leta. Do omenjenega roka ostane pri do
sedanji članarini, kakor je bilo v začetku leta do
ločeno. Tov. predsednik priporoča pristop (za prih. 
leto) k »Učit. domu v Mariboru«, ker tega društvo 
kot tako radi slabega stanja blagajne ne more. 

Prihodnje zborovanje se določi na 4. decem
ber v Slovenjgradcu. 
Purkart, preds. J. Verčovnik, tajnik. 


